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اعتراف تلخ افشاریان
آمار تکان دهنده اشتباهات تاثیرگذار 

داوری در لیگ برتر فوتبال

آماری  فوتبال  فدراسیون  داوران  کمیته  رئیس 
عجیب از میزان اشتباهات تاثیرگذار داوری در نتایج 

بازی های فصل گذشته داد.
سمینار  در  افشاریان  خداداد  مهر،  گزارش  به 
پیش فصل داوران لیگ برتر فوتبال گفت: بدون 
اساس  بر  باشیم  داشته  توجه  نام ها  به  اینکه 
آیتم های مدنظرمان اقدام کردیم. بدون نیت بد و 
و اینکه بگوییم نسبت به شخصی ذهنیت قبلی 
داشته باشیم ۹۱ نفر را انتخاب کردیم. در روزهای 

گذشته واقعاً فشار وحشتناکی را تحمل کردم!
آماری  فوتبال  فدراسیون  داوران  کمیته  رئیس 
شگفت انگیز از عملکرد داوران در فصل گذشته ارائه 
کرد و گفت: در فصل گذشته ۲۴۰ بازی قضاوت 
شد. نتیجه ۱۲.۵ درصد بازی های لیگ یعنی تعداد 
۳۰ بازی توسط داوران تغییر پیدا کرد، یعنی نتیجه 
را به اشتباه به حریف دادند. در نتیجه ۲۰ مسابقه 
هم دخیل نبودند ولی یک بازی که نتیجه آن ۳ 
بر صفر بوده با اشتباه ۴ بر صفر شده و نتیجه 
تغییر کرده است. در مجموع ۲۱ درصد بازی ها با 
رفتارهای داوران ما بالا و پایین شده است. قضاوت 
با اشتباه همراه است. در دنیا هم وجود دارد اما 
آنها از VAR کمک می گیرند. یقین دارم داوران ما 
اشتباهات شان را کم می کنند و اتفاقات خوبی در 
فصل آینده می افتد. من، کمیته داوران و همینطور 

فدراسیون فوتبال مقصر بوده ایم.
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال از تصمیم 
تنبیهی جدید برای داوران ضعیف صحبت کرد و 
تاکید داشت: هر داوری با هر مقام و پستی اگر 
جزو ۴ نفر آخر داوران لیگ برتر به لحاظ امتیازی 
از لیگ یک  نفر  به لیگ یک می رود و ۴  باشد، 
رئیسه  هیأت  از  می شوند.  منتقل  برتر  لیگ  به 
فدراسیون فوتبال تقاضا دارم با توجه به گردش 
مالی که در لیگ برتر وجود دارد دستمزد خوبی به 
داوران پرداخت و احترام آنها حفظ شود. خواهش 

می کنم حق الزحمه داوران دوبرابر شود.

محبی:
می خواستم در استقلال بمانم ولی 

شرایط اجازه نداد

وینگر فصل گذشته استقلال از دلایل جدایی اش 
از این تیم صحبت کرد.

به گزارش ایلنا، محمد محبی در خصوص اینکه 
گفته می شود باشگاه استقلال در زمان پرداخت 
قسط دوم و ۱۴۰ هزار یورویی برای حضور قرضی 
او و فعال شدن بند خرید قطعی، رسید جعلی به 
سانتا کلارا ارائه کرده، به فوتبال برتر گفت: من 
در جریان نیستم ولی طبق اطلاعی که از باشگاه 
سانتا کلارا گرفتم، آنها گفتند به دلیل عدم پرداخت 
۱۴۰ هزار یورو و این هفته و آن هفته کردن توسط 

استقلال، این انتقال برهم خورده است.
او یادآور شد: گزینه اول من استقلال بود چون 
تیم بزرگی است و دوست داشتم حداقل یک فصل 
دیگر در همین باشگاه بمانم، اما واقعا شرایط طوری 

نبود که بتوانم کارم را در استقلال ادامه دهم.
ستاره فصل گذشته استقلال اضافه کرد: حجت 
در  من  که  داد  انجام  را  خود  تلاش  هم  کریمی 
استقلال بمانم، اما این کار از قبل خراب شده بود 
چون باشگاه استقلال نتوانسته بود ۱۴۰ هزار یورو را 
به سانتا کلارا پرداخت کند و به همین دلیل انتقال 
خراب شده بود. محبی ادامه داد: اگر یادتان باشد، 
نیم فصل دوم در حال شروع شدن بود که گفتند 
اگر این پول به پرتغال نرسد، من نمی توانم برای 
استقلال بازی کنم و باید دوباره به پرتغال برگردم. 
من دو هفته به مدیر برنامه ام و مدیرعامل استقلال 
وقت زنگ میزدم که این پول را پرداخت کنید چون 
در این صورت من باید برگردم که فقط می گفتند 
اوکی هست! آخر فصل شد و دیدیم رسید جعلی 
داده اند یا گفتند پول بلوکه شده است؛ نمی دانم 

کدام اتفاق افتاده است.

سهیل مهدی:
قزوین هیچ کاری برای لیگ برتر 

نکرده

فوتبال  برتر  لیگ  مسابقات  کمیته  مسئول 
گفت: نمی دانستیم برنامه نمایندگان ایران در 
پیش  از  اگر  و  بود  خواهد  شکل  چه  به  آسیا 

برنامه ریزی می کردیم به مشکل می خوردیم.
حاشیه  در  مهدی  سهیل  مهر،  گزارش  به 
کلاس پیش فصل داوران لیگ برتر فوتبال کشور 
گفت: ۲۱ درصد خطای انسانی داوران لیگ برتر 
در فصل گذشته نشان می دهد که این موضوع 
رفته رفته در حال بهبود است. امیدواریم کیفیت 
داوری بهتر شود و این آمار برای فصل جاری 
فصل  برای  نمی دانیم چقدر  البته  کمتر شود. 
آینده می توانیم این موضوع را بهبود بخشیم اما 
به نظر من اعلام آمار خطای داوران قدمی مثبت 
بوده است چرا که می تواند مسیر و بهبود داوران 

در لیگ را مشخص کند.
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال 
در خصوص ارائه برنامه بازی های لیگ برتر فصل 
پیش رو تاکید کرد: به دلیل مشکلاتی که وجود 
داشت نتوانستیم برنامه نیم فصل اول را اعلام 
کنیم اما برنامه سه هفته اول لیگ را تا دو سه روز 
آینده اعلام خواهیم کرد. از طرفی دوم شهریور 
ماه قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا برگزار خواهد 
شد. نمی دانستیم برنامه نمایندگان ایران در آسیا 
به چه شکل خواهد بود و اگر از پیش برنامه ریزی 
می کردیم در ادامه به هم ریختن آن تأثیر زیادی 
در حال حاضر  برتر می گذاشت.  لیگ  روی  را 
برنامه این است که مسابقات تا قرعه کشی لیگ 
قهرمانان آسیا مشخص کنیم و پس از مشخص 
هفته های  برنامه های  نمایندگان  شرایط  شدن 
آینده را مشخص کنیم. اگر بخواهم کامل در این 
خصوص صحبت کنم برنامه ۵ هفته اول لیگ 
را تا قبل از فیفا دی اعلام خواهیم کرد تا هم 
برنامه تیم ملی در فیفا دی عملی شود و هم 
قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا صورت بگیرد و 

تکلیف نمایندگان آن در آسیا مشخص شود.
او درباره روند آماده سازی و تجهیز ورزشگاه ها 
برگزاری  جواز  ورزشگاه ها  تمام  کرد:  تصریح 
مسابقات را نگرفتند در حال حاضر ورزشگاه سرو 
آزادگان قزوین اقدامات لازم را انجام نداده است 
و عملاً می توانم بگویم هیچ کاری را برای میزبانی 
انجام نداده است. ورزشگاه بعدی ورزشگاه تختی 
شده  تخریب  آن  رختکن های  که  است  آبادان 
است و در حال حاضر عملیات بازسازی درون 
آن در حال انجام است و هنوز در خصوص زمان 
اتمام بازسازی این ورزشگاه به سازمان لیگ اعلام 
لیگ  به سازمان  که  نامه ای  در  و  است  نشده 
ارسال شده است ورزشگاه غدیر اهواز جایگزین 
مسابقات صنعت  تا  است  آبادان شده  تختی 

نفت آبادان در آن برگزار شود.
آزادی  ورزشگاه  وضعیت  آخرین  درباره  او 
یادآور شد: ورزشگاه آزادی وضعیت سال قبل را 
دارد ولی در حال حاضر طوری در حال تجهیز 
است که هم بتوانیم مسابقات لیگ برتر را در آن 
برگزار کنیم و هم پذیرای هواداران تیم ها باشیم. 
در روزهایی که در ورزشگاه فوتبال برگزار نشود 
عملیات بازسازی صورت می گیرد تا خیلی زودتر 

کامل و مهیا شود.

سفر نمایندگان فدراسیون فوتبال 
ایران برای پیگیری VAR به سوئیس

دبیر کل فدراسیون فوتبال ایران راهی سوئیس 
شد.

به گزارش ایلنا، در شرایطی که امروز افتتاحیه 
برگزار شد،  برتر  لیگ  داوران  کلاس پیش فصل 
غیبت دبیرکل فدراسیون در این جلسه به چشم 
می آمد. طبق اعلام مهدی تاج، هدایت ممبینی 
روابط  دپارتمان  )مدیر  تارقلی زاده  علی  با  همراه 
بین الملل( و وحید فدایی )خزانه دار فدراسیون( 
برای پیگیری بحث VAR راهی سوئیس شده  است.

در  خارجی  بازیکن  حضور  خبرآنلاین؛   گزارش  به 
لیگ برتر ایران یکی از معماهای کلیشه ای و لاینحل 
و  با تلاش دلال ها  که  بازیکنانی  است.  ایران  فوتبال 
قیمت های گزاف چند صد هزار دلاری به فوتبال ایران 
وصل می شوند و اغلب کیفیتی ندارند و در تیم های 
نیمکت  یک  به  بدل  خاصی  تأثیر  هیچ  بدون  ایرانی 
به سه چهارم  نزدیک  در حقیقت  گرمکن می شوند. 
خارجی های شاغل در ایران چنین سرنوشتی دارند و این 
بدان معناست که در فوتبال سالیانه چند میلیون دلار 
دور می ریزیم تا چند تماشاگر را به لیگ اضافه کنیم! 
پولی که باید صرف توسعه فوتبال و تیم های پایه شود، 
این گونه هر فصل هزینه مشتی اغیار و اجنبی می شود 

که هیچ خاصیتی ندارند.
ایران  لیگ  در  روال  همین  هم  گذشته  فصل  در 
برقرار بود و تمامی تیم های ایرانی تعداد قابل توجهی 
بازیکن خارجی داشتند که تقریباً اکثر آنها بی مصرف و 
بی خاصیت بودند. به عنوان مثال پرسپولیس به عنوان 
قهرمان لیگ برتر دو مهاجم خارجی داشت که روی هم 
رفته تنها ۳ گل در طول یک فصل به ثمر رساندند و 
قراردادشان روی هم نزدیک به ۲ میلیون دلار می شد. 
هزینه ای گزاف برای ۲ مهاجم بی خاصیتی که آنقدر 
بی کیفیت بودند که در برخی اوقات یحیی گل محمدی 
آنها را روی نیمکت هم نمی گذاشت و از لیست خارج 

می کرد.
در فصل گذشته ۴۳ بازیکن خارجی در ۱۳ باشگاه در 
لیگ بیست ودوم توپ زدند و ۳ باشگاه هوادار، نفت 
مسجدسلیمان و ملوان در تیم خود از بازیکنان خارجی 
بازیکنان  رو سهمیه  پیش  از فصل  نکردند.  استفاده 
خارجی تیم ها از ۱+۳ به ۱+۶ افزایش خواهد داشت و 
تیم ها می توانند از خارجی های بیشتری استفاده کنند. 
گذشته  فصل  در  خارجی  بازیکنان  عملکرد  بررسی 
می تواند پاسخ روشنی به این سؤال باشد که آیا قرار 
ایران اضافه کنند  است خارجی ها به کیفیت فوتبال 
یا قرار است دلار بیشتری بدهیم تا تعدادی تماشاگر 

بی مصرف در لیگ داشته باشیم؟
تراکتور: گوستاوو واگنین، ریکاردو آلوز، صفا هادی 

و خایمه رومرو
۳ بازیکن از ۴ بازیکن خارجی تراکتور از مهره های 
آلوز  بودند.  تبریزی در فصل گذشته  تیم  این  اصلی 
رفت  میدان  به  تراکتور  برای  بازی   ۲۷ در  پرتغالی 
و موفق به ثبت ۱۳ پاس گل شد و عنوان آقای گلی 
لیگ بیست ودوم را به دست آورد. او به اذعان اغلب 
باکیفیت ترین  از  فوتبال  پیشکسوتان  و  کارشناسان 

بازیکنان لیگ بود.
میانه زمین تراکتور با حضور گوستاوو واگنین و صفا 
هادی عملکرد خوبی داشت و این دو بازیکن تأثیر بسیار 
زیادی روی کسب نتایج قابل قبول تراکتور داشتند. صفا 
هادی عراقی در پست هافبک دفاعی در این فصل ۲۶ 

بازی برای تیمش انجام داد و یک گل به ثمر رساند.
گوستاوو واگنین، دیگر بازیکن خارجی تراکتور است 
که ملیت برزیلی – ایتالیایی دارد و در این فصل برای 
تراکتور درخشان ظاهر شد. او توانست ۳ گل و ۳ پاس 
گل دهد و نشان دهد بازیکن باکیفیتی است. گوستاوو 

در این فصل ۳۰ بازی برای تراکتور انجام داد.
تأثیرگذار، خایمه رومرو که  بازیکن  این ۳  برخلاف 
نتوانست در  بازی لالیگا را در کارنامه داشت  سابقه 
تراکتور موفق عمل کند. او تنها ۴ بار در ترکیب قرار 
گرفت و نتوانست گلی را به ثمر برساند و در کل یک 

نیمکت گرمکن و تماشاگر صرف بود.
استقلال: رافائل سیلوا، کوین یامگا و عزیزبک 

آمانوف
به جز آمانوف که در این فصل تنها سه دقیقه برای 
آبی پوشان به میدان رفت و در ادامه از این تیم جدا 
شد، دو بازیکن دیگر استقلال عملکرد قابل قبولی را در 
تیم شان به ثبت رساندند. یامگا و سیلوا دو مهره ثابت 

ساپینتو در طول فصل بودند.
رافائل سیلوا، مدافع برزیلی استقلال که دومین سال 
حضورش در این تیم را سپری می کرد، امسال نیز در 
ترکیب ثابت آبی پوشان قرار داشت و بازیکن تأثیرگذار 
تیم ساپینتو بود. او در ۳۳ بازی در خط دفاعی استقلال 
به بازی گرفته شد و آمار یک پاس گل نیز به نام او 

ثبت شد.
و  بود  استقلال  کلیدی  مهره  دیگر  یامگا،  کوین 
نشان  خطرناکی  تیم  همواره  او  حضور  با  آبی پوشان 
نتوانست  و  شد  مصدوم  فصل  اواخر  در  او  می داد. 
تیمش را همراهی کند اما در مجموع ۲۹ بازی برای 
تیمش به میدان رفت و ۹ گل به ثمر رساند و ۳ پاس 

گل به نام او ثبت شد.
عزیزبک آمانوف اما از همان ابتدای فصل به نیمکت 
دوخته شد و ساپینتو به او چندان اعتقادی نداشت و 

دست آخر در نیمه فصل استقلال را ترک کرد و رفت.
فولاد: روبرتو تورس، کنت، کولیبالی، پاتوسی، 

سوگیتا و الکس آلگریا
جذب  بخش  در  گذشت  که  فصلی  در  فولادی ها 
بازیکن   ۶ و  داشتند  زیادی  فعالیت  خارجی  بازیکن 
خارجی در طول فصل در این تیم به میدان رفتند. روبرتو 

تورس باکیفیت ترین بازیکن خارجی در میان بازیکنان 
خارجی این تیم بود. او از اوساسونا به فولاد آمد و یکی 
از جذاب ترین نقل  و انتقالات لیگ بیست ودوم را رقم 
زد. تورس در ۱۳ بازی که برای فولاد به میدان رفت، ۲ 
گل و ۲ پاس گل ثبت کرد و از همان ابتدا جایگاه ثابتی 

در ترکیب فولاد داشت.
کنت ۳۲ ساله از سپاهان به فولاد آمد و دروازه بان 
شماره یک این تیم لقب گرفت. او ۳۰ بازی در ترکیب 
فولاد حضور داشت و عملکرد قابل قبولی در لیگ برتر 
و لیگ قهرمانان آسیا داشت. کنت در این فصل ۱۳ 
کلین شیت ثبت کرد و از نظر ثبت بیشترین کلین شیت 

در میان ۵ دروازه بان برتر لیگ جای گرفت.
کولیبالی و پاتوسی مورد نظر کادرفنی وقت فولاد قرار 
نداشتند و با تصمیم جواد نکونام پس از نیم فصل از 
این تیم جدا شدند. پاتوسی ۱۰ بازی برای فولاد به میدان 
رفت و یک گل به ثمر رساند و کولیبالی ۱۳ بازی انجام 

داد و ۳ گل به ثمر رساند.
در نیم فصل دوم سوگیتا و آلگریا به جای کولیبالی 
و پاتوسی به فولاد اضافه شدند که عملکرد ضعیفی از 
خود به جای گذاشتند. سوگیتا یک بار برای فولاد به 
میدان رفت و آلگریا در ۷ بازی با پیراهن فولاد یک گل 

به نام خود ثبت کرد.
پرسپولیس: گولسیانی، لوکادیا، وحدت هنانوف، 

دیاباته و لئاندرو پریرا
پرسپولیس در جذب بازیکنان خارجی در فصل های 
اخیر چندان موفق عمل نکرده و بازیکنان خارجی این تیم 
در این فصل نیز عملکرد پرنوسانی داشتند. گولسیانی 
بهترین عملکرد را در میان بازیکنان خارجی پرسپولیس 
داشت و لوکادیا در مدت کوتاهی که در پرسپولیس 
بود، درخشان ظاهر شد. شیخ دیاباته با وجود گلزنی 
در چند دیدار، در بیشتر فصل مصدوم بود و پریرا هم 
عملکرد خوبی از خود به نمایش نگذاشت. تمیروف در 
ابتدای فصل از پرسپولیس جدا شد و وحدت هنانوف، 

مدافع پرسپولیس در بیشتر بازی ها نیمکت نشین بود.
از  پس  پرسپولیس  گرجستانی  مدافع  گولسیانی 
عملکرد خوبش در پایان فصل به تیم ملی گرجستان نیز 
دعوت شد. او در مجموع ۳۳ بازی برای پرسپولیس ۱۰ 
بار دروازه حریفان را باز کرد تا گلزن ترین مدافع فصل 
لقب بگیرد. همچنین لوکادیای هلندی در ۹ دیداری که 
برای پرسپولیس به میدان رفت، ۶ بار گلزنی کرد و به 
صدر جدول گلزنان رفت اما در نهایت به شکل ناگهانی 
از این تیم جدا شد تا سرخپوشان در خط حمله دچار 
ضعف شوند. شیخ دیاباته دیگر مهاجم پرسپولیس نیز 
کمک چندانی به خط حمله سرخپوشان نکرد و بارها 
مصدوم شد تا گل محمدی قید این بازیکنان را بزند. 

دیاباته البته در ۹ بازی ۳ گل به ثمر رساند.
لئوناردو پریرا برای ترمیم خط حمله پرسپولیس به 
عملکرد  اما  شد  اضافه  گل محمدی  شاگردان  جمع 
این بازیکن برزیلی نیز قابل قبول نبود و تنها یک بار 

توانست برای سرخپوشان گلزنی کند.
وحدت هنانوف مدافع تاجیکستانی پرسپولیس که در 
فصل گذشته بیشتر مورد استفاده قرار گرفت و در این 
فصل کمتر به بازی گرفته شد و بیشتر نیمکت نشین 
بود. با این حال او به همراه پرسپولیس توانست جام 

حذفی و لیگ برتر را فتح کند.
مس کرمان: ران تونگیک و بورا نوگیرا

مس کرمان در نیم فصل برای ترمیم نقاط ضعف 
تیمش دو بازیکن خارجی به خدمت گرفت. بازیکنانی 
که در طول این نیم فصل نتوانستند به مس کمک کنند 
و در نهایت این تیم به لیگ دسته یک سقوط کرد. ران 

تونگیک مدافع ۲۶ ساله استرالیایی در ۱۰ دیدار به زمین 
رفت و یک گل نیز به ثمر رساند و بورا نوگیرا، هافبک 
اهل گینه بیسائو ۱۸ بازی برای مسی ها به میدان رفت. 
در نهایت عملکرد این دو بازیکن مورد انتقاد زیادی قرار 

گرفت.
ذوب آهن: احسان پنجشنبه و دارکو بیدوف

دارکو بیدوف صربستانی که پیش از این سابقه بازی 
در ذوب آهن را در کارنامه داشت، به اصفهان برگشت 
تا مشکل گلزنی ذوب آهن را حل کند. اما بیدوف یک 
تماشاگر واقعی بود! او تنها در یک بازی و ۱۵ دقیقه 
فرصت حضور در زمین را پیدا کرد و آماده نبودنش 
باعث شد تا کادرفنی سبزپوشان قید حضور این بازیکن 

را بزند.
احسان پنجشنبه دیگر بازیکن تاجیکستانی بود که 
فرصت حضور در لیگ ایران را پیدا کرد اما با اتفاقی 
مشابه بیدوف روبه رو شد و تنها ۵ بار فرصت بازی پیدا 
کرد و در نهایت از این تیم جدا شد. عملکرد ۲ بازیکن 
ذوب آهن آنقدر ضعیف بود که مربیان این تیم علاقه ای 

به ادامه همکاری با آنها را نداشتند.
سپاهان: مانوئل فرناندس، کامسوبا، کاتاتائو، رناتو 

داسیلویرا و نیلسون جونیور
سپاهان برخلاف سال های گذشته بازیکنان خارجی 
مؤثری جذب نکرد. فرناندز شناخته شده ترین بازیکنی 
بود که به سپاهان پیوست. او در مدت زمان حضورش 
در زمین توانست برای تیمش مؤثر باشد اما به دلیل 
سن بالایش در چند مقطع دچار مصدومیت شد و 
نتوانست تیمش را همراهی کند. فرناندس پرتغالی که 
دوران درخشانی را پیش از این در فوتبال اروپا گذراند، 
در مجموع ۱۴ بازی و ۷۱۶ دقیقه در زمین حضور پیدا 

کرد و یک گل به ثمر رساند.
الویس کامسوبا و ایگور کاتاتائو دو بازیکنی بودند که 
در خط هافبک بازی کردند اما نتوانستند عملکرد قابل 
توجهی از خود به نمایش بگذارند. کامسوبا از سپاهان 
جدا شد اما هنوز تکلیف ادامه یا قطع همکاری کاتاتائو 
مشخص نشده است. کاتاتائو برزیلی در ۱۲ بازی یک 
گل زد و یک پاس گل داد و کامسوبا ۱۵ بار در ترکیب 
سپاهان قرار گرفت که ۲ پاس گل را به ثبت رساند. نکته 
عجیب درباره کاتاتائو اینکه فدراسیون فوتبال این کشور 

او را به علت تبانی به صورت مادام العمر محروم کرد!
رناتو داسیلویرا و نیلسون جونیور ۲ مدافع برزیلی 
سپاهان در این فصل بودند. رناتو در ۱۳ دیدار از نیم 
فصل اول به میدان رفت و پس از آن نیمکت نشین شد. 
او نیز عملکرد خوبی در سپاهان ثبت نکرد و در نهایت 
از جمع طلایی پوشان جدا شد. نیلسون دیگر بازیکن 
برزیلی سپاهان پس از حضور در این تیم به ترکیب 
ثابت رسید و برخلاف داسیلویرا در بیشتر بازی های 
سپاهان در ترکیب ثابت قرار گرفت. او با وجود اینکه 
دیرتر از بازیکنان به سپاهان اضافه شد اما در ۲۳ بازی 
در ترکیب این تیم جای گرفت. نیلسون یک گل نیز در 

این فصل به ثمر رساند.
نساجی: آداما نیان

سوشو  و  بلژیک  اوستنده  و  شارلروا  سابق  مهاجم 
تیم  این  به  نساجی  گلزنی  مشکل  برای حل  فرانسه 
پیوست. او آنقدر عملکرد ضعیفی را از خود به نمایش 
گذاشت که مورد انتقاد بسیاری از هواداران این تیم 
قرار گرفت. نیان تنها بازیکن خارجی نساجی بود. او 
به عنوان مهاجم هدف ۲۶ بازی برای نساجی انجام داد 
و تنها یک پاس گل ثبت کرد. نیان در لیست بازیکنان 

ضعیف خارجی لیگ بیست ودوم قرار دارد.
آلومینیوم: هانسل زاپاتا و والنتیل یوئل

آلومینیوم در نقل و انتقالات ابتدای فصل دو بازیکن 
خارجی به خدمت گرفت که مورد تمجید بسیاری قرار 
گرفتند. اراکی ها نتایج قابل قبولی کسب کردند و در 
پایان لیگ در رده هشتم قرار گرفتند. زوج هانسل زاپاتا 
و محمدرضا آزادی در نیم فصل دوم به هماهنگی رسیده 

بود، مدافعان حریف مقابل آنها به زحمت افتادند.
زاپاتا ۲۸ ساله و کلمبیایی از شریف مولداوی به اراک 
آمد و در ۳۱ بازی ۴ گل زد و ۴ بار پاس گل داد. او 
بارها در تیم منتخب هفته قرار گرفت و از باکیفیت ترین 
بازیکنان آلومینیوم در فصل گذشته بود. دیگر بازیکن 
باشگاه  تصمیم  با  که  بود  یوئل  والنتین  آلومینیوم 
آلومینیوم، این بازیکن در نیم فصل دوم به ام صلال 
قطر قرض داده شد. یوئل که اهل استرالیا بود در این 

فصل ۱۲ بار برای آلومینیوم به میدان رفت.
نفت آبادان: موخیدینوف، پیریز، فریدون، محمد 

جلیل مزهر و بوبوئف
یک  احتساب  با  بیست ودوم  لیگ  در  آبادان  نفت 
خارجی  بازیکن   ۵ از  قطری   – ایرانی  دورگه  بازیکن 
استفاده کرد که هیچ کدام نتوانستند به این تیم کمک 
کنند. نفت در این فصل تا هفته آخر کاندیدای سقوط 
به لیگ دسته یک بود و در نهایت در لیگ برتر باقی 
ماند. آنها برای ترمیم تیم شان از بازیکنان آسیایی و 
یک بازیکن اهل اروگوئه  استفاده کردند اما آمار کیفیت 
در  ویسی  عبدالله  تا  شد  باعث  بازیکنان  این  پایین 

هفته های پایانی از آنها استفاده نکند.
شردین بوبوئف تنها بازیکنی بود که بین این بازیکنان 
و  کند  گلزنی  بازی  یک  در  تیمش  برای  توانست 
مثمرثمر باشد و پس از آن مصدوم شد. دیگر بازیکنان 
طلایی پوشان آبادانی نتوانستند عملکرد خوبی را از خود 
نفتی ها  دلاری  تماشاگران  تنها  و  بگذارند  نمایش  به 

محسوب می شدند!
مس رفسنجان: لوسیانو پریرا، گادوین منشا و 

جفرسون باهیا
بازیکنان خارجی مس کرمان در این فصل عملکرد پر 
فراز و نشیبی را به ثبت رساندند. ۲ مهاجم خارجی این 
تیم هر کدام در مقطع های مختلف برای تیم شان مؤثر 
ظاهر شدند و در مقابل مدافع برزیلی یکی از بازیکنان 

ثابت و تأثیرگذار این تیم بود.
لوسیانو پریرا ۳۹ ساله، مهاجم باتجربه و برزیلی مس 
در این فصل ۲۷ بار برای نارنجی پوشان به میدان رفت، 
۴ گل به ثمر رساند و ۳ بار پاس گل داد. گادوین منشا 
دیگر مهاجم این تیم که اهل نیجریه است نیز ۲۲ بار 
در این فصل برای تیمش بازی کرد و آمار ۳ گل و یک 

پاس گل را به ثبت رساند.
جفرسون باهیا، مدافع برزیلی مس رفسنجان که از 
سری B برزیل به جمع شاگردان ربیعی اضافه شده بود 
با عملکردی خوب به مهره ثابت تیمش تبدیل شد و 
در این فصل ۳۲ بازی برای رفسنجانی ها انجام داد. او 
توانست ۲ گل نیز به ثمر برساند و خط دفاع مستحکمی 
را به همراه دیگر بازیکنان این تیم بسازد. مس رفسنجان 
در این فصل ۱۵ گل دریافت کرد و از نظر گل خورده در 

میان بهترین های فصل قرار گرفت.
پیکان: تیتو اوکلو و شرزود تمیروف

پیکان در این فصل دو بازیکن خارجی جذب کرد که 
عملکرد موفقی از خود نشان ندادند. تیتو اوکلو مهاجم 
اهل سودان جنوبی در ۱۵ بازی که برای پیکان به میدان 
رفت لیگ بیست ودوم را بدون گل و پاس گل به پایان 
رساند. او البته یک بار به تیم ملی کشورش دعوت شد 
و برای این تیم گلزنی کرد اما در ایران نتوانست موفق 

عمل کند.

جولان خارجی های بنجل در فوتبال ایران

تماشاگران دلاری لیگ برتر!
در حالی که برنده های توپ طلا به عربستان می روند، لیگ ایران هنوز هم از بازیکنان بی کیفیت خارجی رنج می برد.

در فصل گذشته 
تمامی تیم های 

ایرانی تعداد 
قابل توجهی 

بازیکن خارجی 
داشتند که 
تقریباً اکثر 

آنها بی مصرف 
و بی خاصیت 

بودند

رئیس کمیته تخصصی ورزش کمیسیون تلفیق و عضو فراکسیون ورزش مجلس 
به ارائه توضیحاتی درباره گنجاندن حکم حق پخش تلویزیونی مسابقات ورزشی در 

لایحه برنامه هفتم توسعه پرداخت.
به گزارش ایرنا، پرونده حق پخش تلویزیونی فوتبال با درخواست رئیس فدراسیون 
فوتبال و سازمان لیگ از مجلس و دولت دوباره به جریان افتاده است و اهالی فوتبال 
امیدوارند تا بتوانند پس از ۳ دهه این حق قانونی شان که یکی از فاکتورهای اصلی 

درآمدزایی در فوتبال دنیا است را به دست بیاورند.
احمد راستینه، رئیس کمیته ورزش و جوانان مجلس در گفت وگو با ایرنا درباره 
برنامه مجلس برای حق پخش تلویزیونی، گفت:حق پخش، درآمدهای تبلیغاتی 
است که از محل قراردادهایی که در باشگاه ها و سطوح مختلف بسته می شود به 
دست می آید و به عنوان یک منبع درآمدی پایدار برای باشگاه های ورزشی در دنیا 
شناخته شده است. در ایران هم در برنامه ششم توسعه این مسئله دیده شد و در 
بودجه های سنواتی سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ این حکم گنجانده شد و مقرر شد درآمدهای 
حاصل از پخش برنامه های ورزشی به نسبت ۳۰ درصد برای وزارت ورزش و جوانان 

و ۷۰ درصد برای صداوسیما تقسیم شود.
راستینه با بیان اینکه عدم شفافیت درآمدهای تبلیغاتی مانع پرداخت این حق در 
سال گذشته شد، ادامه داد: وزارت ورزش با نظارت بر باشگاه ها و فدراسیون ها باید 
قراردادهای تبلیغاتی آنها را شفاف کند اما به دلیل عدم شفافیت و عدم انجام وظایف 
قانونی وزارت ورزش و جوانان نسبت به واریز این درآمدها به حساب مشخصی که در 

حکم قانون آمده است،عملا این حکم تا امروز اجرایی نشده است.

نماینده مردم شهرکرد در مجلس با اشاره به دلایل عملی نشدن پرداخت حق 
پخش، یادآور شد: به دو دلیل انجام این حکم متوقف شده است؛ اول اینکه دستگاه ها 
تمایلی به شفافیت درباره میزان درآمدهایشان از محل قراردادهای تبلیغاتی ناشی از 
پخش تلویزیونی ندارند، دوم اینکه آئین نامه اجرایی این حکم که باید توسط دولت با 

همکاری صداوسیما نوشته شود، هنوز تدوین نشده است.
وی در ادامه با اشاره به نقش وزارت ورزش در اجرایی شدن حق پخش تلویزیونی، 
اظهار کرد: مقصر عدم اجرای این حکم که سال های قبل هم در قانون گنجانده شده 
در مرحله اول مسئولان ورزش بوده اند. عدم نظارت وزارت ورزش بر فدراسیون ها با 
توجه قانون شرح اهداف، وظایف و اختیارات، سبب شده است فدراسیون ها نسبت 
به شفاف کردن قراردادها اقدام نکنند و عملا در یک فضای غیرشفاف درآمدی هستیم 
و این عدم شفافیت منابع درآمدی سبب فساد اقتصادی می شود.این در حالی است 

که وزارت ورزش بر اساس قانون مکلف بر نظارت بر این موضوع است.
وی درباره درخواست رئیس فدراسیون فوتبال از مجلس و دولت برای حق پخش 
تلویزیونی، یادآور شد: منابع درآمد تبلیغاتی فدراسیون ها و باشگاه ها باید شفاف 
اعلام شود و الان در اجرایی نشدن حکم حق پخش، مقصر فدراسیون فوتبال است. 
مسئولان فدراسیون فوتبال تا امروز چقدر از درآمدهای تبلیغاتی فدراسیون فوتبال 
را شفاف در اختیار عمومی قرار داده  است؟ عدم شفافیت قراردادهای مالی، وجود 
روابط ناسالم و شبکه های رانتی در انعقاد قراردادها، عدم انتشار عمومی قراردادهای 
مالی فدراسیون، باشگاه ها و اسپانسرها و درآمدهای حاصل از آن سبب شده تا حق 

پخش هم به نتیجه نرسد.

راستینه با اشاره به گنجاندن حق پخش تلویزیونی در لایحه برنامه هفتم توسعه، 
گفت: در کمیته تخصصی ورزش کمیسیون تلفیق که مسئولیتش با من است، در 
لایحه برنامه هفتم حکم اجرایی شدن تقسیم درآمدهای تبلیغاتی ناشی از حق پخش 
مسابقات ورزشی کشور گنجانده شده است.در این حکم پیشنهاد شده است وزارت 
ورزش به عنوان نماینده فدراسیون ها و باشگاه  ها، همه درآمدهای کسب شده از محل 
تبلیغات محیطی و روی لباس تیم ها که تصاویر آن در قالب برنامه های مختلف از 
صداوسیما پخش می شود را به ردیف درآمدی مشخص در خزانه داری کل کشور 
واریز کند. عضو فراکسیون ورزش مجلس تصریح کرد: صداوسیما نیز باید همه 
درآمدهای کسب شده از پخش مسابقات ورزشی را به این حساب واریز کند تا با 
سهم های ۳۰درصدی وزارت ورزش و جوانان و ۷۰درصدی صداوسیما تقسیم شود. 
برای اجرایی شدن این حکم، در تبصره ای وزارت ورزش و جوانان مکلف شده است 
کلیه قراردادهای درآمدی فدراسیون ها و باشگاه های ورزشی ذیصلاح دارای مجوز را 
جهت شفاف سازی به صورت عمومی منتشر کند.با شفاف سازی قراردادها و انتشار 

عمومی آن، راه فرار از گزارش منابع درآمدی حاصل از تبلیغات باید بسته شود.
رئیس کمیته تخصصی ورزش کمیسیون تلفیق با بیان اینکه آیین نامه اجرایی این 
حکم هم تدوین خواهد شد، گفت: در یک حکم سازمان برنامه و بودجه با همکاری 
وزارت ورزش و سازمان صداوسیما، دیوان محاسبات و سازمان بازرسی کل کشور 
موظف شده است آیین نامه اجرایی این حکم را بنویسد و ظرف سه ماه پس از اجرای 

برنامه هفتم توسعه، به تصویب هیئت وزیران برساند.
راستینه تاکید کرد: در صورت تائید این حکم در کمیسیون تلفیق، صحن علنی 

و شورای نگهبان به یک حکم مشخصی برای تعیین درآمدهای حاصل از پخش 
رقابت های ورزشی در صداوسیما خواهیم رسید و امیدواریم که با اجرای این حکم، 

مشکل حق پخش ورزشی برطرف شود.
عضو فراکسیون ورزش مجلس درباره اینکه چه زمانی حق پخش تلویزیونی به 
باشگاه ها خواهد رسید، گفت:همان طور که اشاره کردم در حکمی که در برنامه 
هفتم توسعه آمده است سازمان برنامه و بودجه با همکاری نهادهای ذی ربط مکلف 
به تنظیم آیین نامه اجرایی برای چگونگی جذب این منابع و بازتوزیع آن بین باشگاه ها 

شده است.
وی در پایان درباره اینکه آیا حق پخش تلویزیونی در بودجه ۱۴۰۲ هم ردیف 
مشخصی دارد، تصریح کرد: در بودجه امسال هم حکم حق پخش دیده شده است، 
البته اجرایی شدن این حکم منوط به نظارت وزارت ورزش بر درآمدهای تبلیغاتی 

است که با توجه به عدم اجرای این وظیفه، این حکم تحقق پیدا نکرد.

گفت وگو با احمد راستینه عضو فراکسیون ورزش مجلس
سیر تا پیاز قانون حق پخش تلویزیونی فوتبال در لایحه برنامه هفتم توسعه


